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MEASURES TO REDUCE THE MICROBIAL CONTENT 
AND THE NUMBER OF SOMATIC CELLS IN COW MILK

Abstract. The article presents the research results obtained on a commercial dairy farm. Studies on the use of 
modern domestic means of processing the udder before and after milking have been conducted. For this, two 
experimental and one control groups were formed in the farms. In the summer and autumn periods, the udder of cows in 
the experimental groups was treated with specific cleaning means and disinfectants. In the control group, the udder 
processing by special means was not carried out. Hygiene of the udder was maintained by washing the dugs with warm 
water, as is common in farms. It was found that the udder treatment of cows with disinfectants leads to a decrease in the 
number of mesophilic aerobic and facultative anaerobic microorganisms and somatic cells in cow's milk.

Treatment of the udder dugs of cows in the 1st experimental group before milking with Priolit means, after 
milking with Algavit helped to reduce NMAFAnM in milk. The milk by microbial contamination meets the high 
requirements of interstate and national standards.

The research results obtained in the autumn period confirmed the positive effect of udder treatment with agents 
on reducing the microbial content of milk. Milk of cows of the 1 and 2 experimental and the 3 control groups in 
terms of NMAFAnM corresponds to the first grade of the national standard.

The number of somatic cells in the summer in the cow's milk of the 3 control group increased 18.42 times, 
which confirms the relevance of our research. In the milk of cows of the 2nd experimental group, the number of 
somatic cells decreased 1.39 times, in the 1st experimental group -  6.25 times, which suggests a good combination of 
the use of means before and after treatment.
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Introduction. Issues related to obtaining high-quality cow's milk remain relevant. The safety of 
cow's milk depends on various indicators. Researchers note regions with a high content o f cadmium, lead, 
mercury, arsenic in the environment and, consequently, in cow's milk. The environment o f the Chuvash 
Republic (CR) is favorable for the content o f toxic substances. The content o f cadmium, lead, mercury, 
and arsenic in the milk o f cows of the CR does not cause anxiety. However, the microbiological safety of 
milk requires constant monitoring [1].

High microbial content in milk is most often associated with the health o f udder o f cows. Diseases of 
the udder cause an increase in the number o f somatic cells. It is known that mastitis not only affects the 
quality of milk, but also reduces the dairy productivity of cows, increases the rate o f early culling o f cows 
from the herd, the treatment cost and many other factors [2 - 12].

Currently, regulatory and technical documents (RTD) are aimed at strengthening the requirements for 
milk according to microbiological indicators. In the Russian Federation, there are two GOSTs - national 
and interstate standards.

National Standard -  GOST R 52054-2003 “Raw cow's milk. Technical conditions” with amendments 
No. 1 and 2. Amendment No. 1 approved and put into operation by order o f the Federal agency for 
technical Regulation and Metrology (Rostekhregulirovaniye) dated 07.10.2009 No. 434-st from 
01.01.2010; Amendment No. 2 approved and put into operation by order o f the Federal Agency for 
Technical Regulation and Metrology dated 08.08.2017, No. 885-st from 01.09.2017.
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Interstate standard -  GOST 31449-2013 “Raw cow's milk. Technical conditions." By order o f the 
Federal Agency for Technical Regulation and Metrology dated June 28, 2013, No. 267-st, the interstate 
standard GOST 31449-2013 was put into effect as the national standard of the Russian Federation since 
July 1, 2014.

Obtaining microbiological safe milk from sick cows that meet modern standards is almost impossible. 
The importance o f research for science in the world is to develop measures aimed at improving the quality 
of cow's milk.

The aim of the research. The aim of the research is to reduce bacterial content and the number of 
somatic cells in cow's milk using modern cleaning means and disinfectants for treating the udder before 
and after milking.

M aterials and m ethods of the research. The first series o f experiments to reduce the microbial 
contamination o f milk and the number o f somatic cells using Violit, Kliovit, and Lactovit for treating the 
udder o f cows was carried out in commercial dairy farm of the Progress Closed Joint-Stock Company in 
the Yalchik District o f the Chuvash Republic.

The second series o f experiments were carried out at the dairy farm of the Niva agricultural 
production cooperative o f the Krasnochetaisky district o f the Chuvash Republic. To reduce the number of 
mesophilic aerobic and facultative anaerobic microorganisms and somatic cells in milk in the summer and 
autumn periods, the measures were taken to treat the dugs o f the udder o f cows with concentrated 
universal means as “Priolit” before milking and “Algavit” and “Elovit” after milking.

The manufacturer o f the aforementioned means for treating the udder o f cows is PC Vortex LLC, 
Izhevsk, Udmurt Republic.

For each farm, 2 experimental and 1 control groups o f Holsteinized black-and-motley breed were 
formed according to the method of analog groups taking into account the live weight and age o f animals in 
each farm. During the research period, the cows o f ten animals in each group were on the same diet in 
equal conditions o f keeping and milking. The method of keeping cows is stall-pasture using an exercising 
area. For research, milk sampling was conducted according to the principle o f proportionality o f milk 
yield. According to physicochemical parameters, the quality o f cow's milk was homogenous.

In the preparatory period, the farms conducted a veterinary-sanitary assessment o f the milk quality 
and revealed an increased number o f microorganisms and somatic cells.

Research results. In the first experimental series, at the beginning o f the studies, an analysis o f the 
quality o f cow's milk was made. At the same time, inhibitory substances and pathogenic microorganisms 
were not found in milk. The number o f mesophilic aerobic and facultative anaerobic microorganisms 
(NMAFAnM) in cow's milk was 3.8*106 CFU/cm3, which does not meet modern standards. The number 
o f somatic cells (NSC) was 4*105 in 1 cm3, which corresponds to the requirements o f the first grade 
according to the national standard GOST R 52054-2003.

To reduce microbial content and the number o f somatic cells in milk, the cow's udder was treated 
with concentrated universal means before milking - with Violit, and after milking with Kliovit and 
Lactovit according to the scheme shown in table 1.

At the beginning o f the research, in the preparatory period, before using the means for udder 
treatment, NMAFAnM in the milk o f cows of the experimental and control groups was 4.0* 105 CFU/cm3, 
NSC -  3.5*105 in 1 cm3. By microbial contamination, such milk belongs to the second grade, by the 
number o f somatic cells -  to the first grade according to the requirements o f the national standard GOST R 
52054-2003 “Raw cow's milk. Technical conditions." In accordance with the requirements o f the interstate 
standard GOST 31449-2013 “Raw cow's milk. Technical conditions", the result o f NMAFAnM is not 
subject to acceptance, the NSC is accepted.

In the summer, after 14 days o f the udder treatment, in milk o f cows of the 1 experimental group, the 
NMAFAnM decreased by 2.14 times, in the milk o f cows of the 2nd experimental group - this number 
decreased 1.96 times and amounted to (2.1±0.04)*105 and (2.3±0.01)*105 CFU/cm3, respectively. In the 
milk o f cows of the 3rd control group, the microbial content decreased by 2.3 % and amounted to 
(4.4±0.01)*105 CFU/cm3. The number o f somatic cells in the milk o f cows of the 1st experimental group 
decreased by 1.1 % and amounted to (3.3±0.01)*105 in 1 cm3. The decrease in the number o f somatic cells 
in the milk o f cows of the 2 experimental and 3 control groups was not found (table 2).
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Table 1 -  The scheme of processing the dugs of the udder in cows with means Violit, Kliovit and Lactovit

Indicator
Group

1 experimental 2 experimental 3 control
Number of cows in group, animals 10 10 10
Preparatory period (summer), days 14
Cow udder treatment warm water warm water warm water
Main period (summer)
Cow udder treatment by means:

before milking Violit Violit warm water

after milking Kliovit Lactovit not treated
Duration of treatment, days 14
Interim period (summer-autumn)
Cow udder treatment теплая вода теплая вода теплая вода
Duration of period, days 126
Main period (autumn-winter)
Cow udder treatment by means:

before milking Violit Violit warm water

after milking Kliovit Lactovit not treated
Duration of treatment, days 28

Table 2 -  Microbiological analysis of cow's milk before and after treatment of the udder with Violit, Kliovit, and Lactovit

Indicator
Requirements for grades, no more than 

GOST R 52054-2003 
GOST 31449-2013

Research results
1 experimental group
2 experimental group 3 control group

Preparatory period -  summer

NMAFAnM,
CFU/cm3

High -  1.0o105 
first -  3.0o105 

second -  5.0o105 
1.0o105

(4.5±0.05)o105
(4.5±0.04)o105 (4.5±0.04)o105

Somatic cells, 
in 1 cm3

High -  2.5o105 
first -  4.0o105 

second -  7.5o105 
4.0o105

(3.5±0.12)o105
(3.5±0.14)o105 (3.5±0.12)o105

Main period -  summer

NMAFAnM,
CFU/cm3

High -  1.0o105 
first -  3.0o105 

second -  5.0o105 
1.0o105

(2.1±0.04)o105***
(2.3±0.01)o105*** (4.4±0.01)o105

Somatic cells, 
in 1 cm3

High -  2.5o105 
first -  4.0o105 

second -  7.5o105 
4.0o105

(3.3±0.01)o105***
(3.5±0.01)o105 (3.5±0.01)o105

Interim period -  autumn

NMAFAnM,
CFU/cm3

High -  1.0o105 
first -  3.0o105 

second -  5.0o105 
1.0o105

П.2±0.12)х105***
(3.7±0.11)o104*** (4.4±0.03)o105

Somatic cells, 
in 1 cm3

High -  2.5o105 
first -  4.0o105 

second -  7.5o105 
4.0o105

('9.0±0.14)x104**
(2.5±0.08)o105 (2.5±0.02)o105

Main period -  autumn

NMAFAnM,
CFU/cm3

High -  1.0o105 
first -  3.0o105 

second -  5.0o105 
1.0o105

(1.0±0.12)o105***
(2.4±0.11)o105*** (8.7±0.02)o105
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Continuation of table 2
Main period -  autumn

Somatic cells, 
in 1 cm3

High -  2.5o105 
first -  4.0o105 

second -  7.5o105 
4.0o105

(9.0±0.16)o104***
(1.5±0.02)o105 (1.5±0.05)o105

Main period -  winter

NMAFAnM,
CFU/cm3

High -  1.0o105 
first -  3.0o105 

second -  5.0o105 
1.0o105

(1.0±0.02)o105***
(3.7±0.15)o105*** (8.3±0.18)o105

Somatic cells, 
in 1 cm3

High -  2.5o105 
first -  4.0o105 

second -  7.5o105 
4.0o105

(9.0±0.50)o104*
(2.5±0.20)o105 (1.5±0.15)o105

Note. *Р<0.05; **Р<0.01; ***Р<0.001.

It was found that dugs processing o f the udder improves the quality o f cow's milk in terms of 
microbial content and the number o f somatic cells.

Thus, during the summer period o f the research, the commercial dairy farm was used to harvest the 
cow's milk from the experimental and control groups in the first grade according to the requirements o f the 
national standard.

The obtained results confirm the need for sanitary-hygienic measures for processing the udder of 
cows to improve the quality of milk in terms o f microbial content and the number o f somatic cells.

In the second series o f experiments, at the beginning o f the studies, it was established that the cow's 
milk in the experimental and control groups does not meet the requirements o f modern regulatory and 
technical documents. It was revealed that at the beginning o f the summer period, the microbial content of 
milk o f all groups meets the requirements o f the first grade according to the national standard, but does not 
meet harder requirements o f the international standard. The number o f somatic cells in the milk o f cows of 
the 1 experimental and the 3 control groups exceeds the requirements o f modern regulatory and technical 
documents. Cow's milk o f the 2nd experimental group in terms of NSC meets the requirements o f the 
highest grade o f the national standard and complies with the requirements o f the international standard 
(table 3).

Table 3 -  Microbiological analysis of cow's milk before and after processing the udder by means "Priolit", "Algavit" and "Elovit"

Study Period/Norms

NMAFAnM, CFU/cm3 NSC, in 1 cm3
Group

1 experimental
2 experimental 3 control 1 experimental

2 experimental 3 control

Summer period:

beginning of the experiment 2.0o105
1.9o105

2 .6o105 7.50105
2.50105 7.6o105

end of the experiment 9.7o104
1.3o105 3.5o105 1.2O105

1.8o105 1.4o106

Autumn period:

beginning of the experiment 2.7o105
2.9o105 2 .2o105 5.00105

5.00105 5.0o105

end of the experiment 1.6O105
2.2o105 2.5o105 3.5o105

4.0o105 4.5o105

GOST R 52054-2003 
requirements by grades:

high, no more than 1.0o105 2.5o105
first, no more than 3.0o105 4.0o105

second, no more than 5.0o105 7.5o105
GOST 31449-2013 requirements, 
no more than 1.0o105 4.0o105
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Treatment o f the udder dugs o f cows in the 1st experimental group before milking with Priolit means, 
after milking with Algavit helped to reduce NMAFAnM in milk. The milk by microbial contamination 
meets the high requirements o f interstate and national standards.

The research results obtained in the autumn period confirmed the positive effect o f udder treatment 
with agents on reducing the microbial content o f milk. Milk o f cows o f the 1 and 2 experimental and the 
3 control groups in terms o f NMAFAnM corresponds to the first grade o f the national standard.

The number o f somatic cells in the summer in the cow's milk o f the 3 control group increased 
18.42 times, which confirms the relevance o f our research. In the milk of cows of the 2nd experimental 
group, the number o f somatic cells decreased 1.39 times, in the 1st experimental group -  6.25 times, 
which suggests a good combination o f the use of means before and after treatment.

In the autumn period, a decrease in the number o f somatic cells in the milk of cows o f all groups was 
established. In the 3rd control group, the decrease was 1.11 times, in the 2nd group -  1.25 times, in the 1st 
group -  1.43 times.

It was found that the milk o f cows of the 3 control group by the number o f somatic cells does not 
meet the requirements o f the interstate standard, the milk o f cows of the experimental groups corresponds. 
By the number o f somatic cells, this milk belongs to the second grade o f the national standard.

Conclusion. During the first series o f experiments, it was found that treating the dugs o f the udder of 
cows before milking with Violit and after milking with Kliovit leads to a more stable decrease in 
microbial content and the number o f somatic cells in milk. At the beginning of the research, the milk of 
cows of the 1st experimental group according to microbial contamination meets the requirements o f the 
second grade, and at the end o f the experiment, it corresponds to the requirements o f the highest grade. By 
the number o f somatic cells, at the beginning o f the research -  the first grade, at the end of research -  the 
highest grade.

Measures to improve the microbiological safety o f milk by dugs treatment o f the udder of cows in the 
second series o f experiments allowed us to reduce the microbial contamination and the number o f somatic 
cells in the milk o f cows of the experimental groups. The use o f Priolit before milking and Algavit after 
milking resulted in the most stable and best results on the quality of cow’s milk.

The research results confirm the need for measures to reduce microbial content and the number of 
somatic cells in milk using modern means for treating the udder o f cows before and after milking.

Г. А. Ларионов1, К. Д. Джанабеков2, В. Г. Семенов1, Г. К. Джанабекова2,
А. Ю. Лаврентьев1, Н. В. Мардарьева1, О. Ю. Чеченешкина1

1Федералды мемлекетпк жогаргы бшм беретш бюджетпк мекеме -  
«Чуваш мемлекетпк ауылшаруашылык академиясы», Чебоксары, Ресей;

2Казак ^лттык аграрлык университет^ Алматы, Казахстан

СИЫР СYТIНДЕГI МИКРОБТЫ ЗАЦЫМДАНУ ЖЭНЕ СОМАТИКАЛЬЩ 
ЖАСУШАЛАР М вЛШ ЕРШ  ТвМЕНДЕТУГЕ БАГЫТТАЛГАН 1С-ШАРАЛАР

Аннотация. СYттi-тауарлы ферма жагдайында алынган гылыми-зерттеу ж^мыстарынын нэтижeлeрi 
кeлтiрiлгeн. Жeлiндi сауганга дешн жэне кешн колданылатын отандык заманауи залалсыздандыру к^ралы 
карастырылды. Б^л Yшiн шаруашылыктарда еш тэжiрибeлi жэне бiр бакылау тобы к^рылды. Жаз жэне куз 
мeзгiлдeрiндe тэжiрибeлi топтардагы сиыр жeлiндeрiн арнайы жугыш жэне залалсыздандырушы 
к^ралдармен ендедг Бакылау тобында желвдер ешкандай к¥ралдармен енделмедг Бакылау тобында 
кептеген шаруашылыктарда кабылдангандай, желш гигиенасын тек жылы сумен жуу гана колданылды. 
Сиыр желвдерш зарарсыздандырушы к¥ралдармен ендеу сиыр CYтiндeгi мeзофильдi аэробты жэне 
факультативтi анаэробты жэне соматикалык жасушалардын келемшщ темeндeтeтiндiгi аныкталды.

Тэжiрбиeнiн бiрiншi сатысында аныкталгандай, сиыр желшш сауу алдында «Виолит» к¥ралымен, 
сауганнан кeйiн «Клиовит» к^ралымен ендеу CYттeгi микробты закымдануды жэне соматикалык жасуша 
мелшершщ алып кeлeтiнi аныкталды. Зерттеудщ басында 1-тэжiрибeлi топ сиырларынын CYтi микробты 
закымдануы бойынша eкiншi с^рып талаптарына сэйкес, ал зерттеудщ сонында жогаргы с^рып талаптарына 
сай болды. Зeрттeудiн басында соматикалык клетка мелшeрi бойынша -  бiрiншi с^рыпка, зерттеу сонында -  
жогаргы с^рыпка eндi. Сиыр жeлiнiн ендеу аркылы зeрттeудiн eкiншi белiмiндe жYргiзiлгeн CYттiн микро- 
биoлогиялык кауiпсiздiгiн жаксартуга арналган iC-шаралар тэжiрибeлi топ сиыр CYттeрiндeгi микробты
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урыктану жэне соматикалык жасуша мелшерш азайтуFа мYмкiндiк бердi. СауFанFа дешн «Приолит» жэне 
сауFаннан кейiн «Алгавит» куралдарын колдану сиыр CYтi сапасынын жаксаруына алып келдi.

Зерттеу нэтижелерi CYттегi микробты закымдану жэне соматикалык жасуша мелшерш кемпу Yшiн сиыр 
желiндерiн сауFанFа дейiн жэне кешн ендеу керектiгiн растайды.

СYттегi микробты закымдану жэне соматикалык жасуша мелшерш азайту Yшiн сиыр желiндерiн сауу 
алдында концентiрлi эмбебап «Виолит», сауFаннан кейiн «Клиовит» жэне «Лактовит» куралдарымен 
нускаудык бойынша ендеу жYргiзiлдi. Зерттеудщ басында дайындык сатысында желiндi ендеуге арналFан 
куралдарды колданFанFа дейiн тэж1рибел1 жэне бакылау топтарындаFы мелшерлерi: МАФАнММ -  
4,0*105 КТБ/см3, СЖМ -  3,5*105 1 см3. Жаз мезгшнде 1-тэжiрибелi топтагы сиыр желiндерiн 14 тэулш 
ендеуден кейiн МАФАнММ мелшерi 2,14 есеге, ал 2-тэжiрибелi топтаты CYтте -  1,96 есе кемщ жэне 
(2,1±0,04)х105 жэне (2,3±0,01)о105 КТБ/см3 курады. Бакылау тобындаFы CYтте микробты закымдану 2,3 % ^а 
темендедi жэне (4,4 ± 0,01)о105 КТБ/см3 курады. СЖМ 1-тэж1рибел1 топтын сиыр CYттерiнде 1,1 % 
темендедi, 1 см3 (3,3±0,01)о105 курады. Желiндердi ендеу микробты закымдану жэне соматикалык жасуша 
мелшерi бойынша CYт сапасын жаксартады.

Алыжан мэлметтер, микробты закымдану жэне соматикалык жасуша мелшерш азайту Yшiн сиыр 
желшдерш ендеу Yшiн санитарлы-гигиеналык iC-шараларды жYргiзу кажеттiгiн растайды.

Сиыр желшдерш сауFанFа дейiн «Виолит» жэне сауFаннан кейiн «Клиовит» ендеу куралдарын 
колдашанда, мезофильдi аэробты жэне факультативтi анаэробты микроорганизмдердiн (МАФАнММ) 
мелшерi (1,0±0,02)о105КТБ/см3 курады. АлынFан нэтижелер жоFарFы сурып CYт талаптарына сай келдi. 
«Виолит» жэне «Лактовит» куралдарын сауFа дейiн жэне кешн колдашанда CY'Frem (МАФАнММ) мелшерi 
(3,7±0,15)о105 КБТ/см3, ал улттык стандарт талаптары бойынша 5,0х105КБТ/см3 ГОСТ Р 52054-2003, 
халыкаралык стандарт талаптары бойынша 1,0х105КВТ/см3 кеп емес, ГОСТ 31449-2013.

Сиыр желшдерш шаюFа жылы суды колдану CYт сурыпынын жоFарлауына алып келмейдi жэне 
3 бакылау тобындаFы сиырлардын CYтiнде МАФАнММ мелшерi (8,3±0,18)xX05КБТ/см3 курады, ол 
халыкаралык жэне улттык стандарт талаптарына сай келмейдг

Бiрiншi топ сиыр желiндерiн саууFа дешн «Приолит», кешн «Алгавит» куралымен ендеу МАФАнММ 
CY'TOri мелшерi кемiдi. Микробты закымдануы бойынша CYт мемлекет аралык жэне улттык стандарттын 
жоFарFы талаптарына сай келедг

КYЗ мезгiлiнде алышан зерттеу нэтижелерi желiндi ендеу куралдарын колдану CY'TOri микробты 
закымдануына он эсер ететшдш айкындалды. 1 жэне 2 тэжiрибелi жэне 3 бакылау тобынын сиырларынын 
CYттерiнде МАФАнММ мелшерi улттык стандарттын бiрiншi сурыпына сай келедг

Тэжiрбиенiн екiншi белiгiнде аныкталFандай, тэжiрибелi жэне бакылау тобынын сиырларынын CYттерi 
заманауи нормативтi-техникалык кужаттардын талаптарына сай келмейдг Жаз мезгiлiнiн басында барлык 
топтарда сиыр CYтiнiн микробты закымдануы улттык стандарттын бiрiншi сурып талаптарына сай келеду 
алайда талабы катацырак халыкаралык стандарттарFа сай келмейдг 1 тэжiрибелi жэне 3 бакылау тобынын 
сиырларынын CYттерiндегi соматикалык жасушалардын мелшерi заманауи нормативтi-техникалык 
кужаттардын талаптарынан асады. 2 тэжiрибелi тобынын сиырларынын CYттерiндегi соматикалык жасушала­
рдын мелшерi улттык стандарттын жэне халыкаралык стандарттын талаптарына сай келедг

ТYЙiн сездер: сиыр, желiн, CYт, профилактика, мастит, ендеу куралы, микробты закымдану, соматика­
лык жасушалар, каушаздш, сапа.
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МЕРОПРИЯТИЯ ПО СНИЖЕНИЮ МИКРОБНОЙ ОБСЕМЕНЕННОСТИ 
И КОЛИЧЕСТВА СОМАТИЧЕСКИХ КЛЕТОК В МОЛОКЕ КОРОВ

Аннотация. В статье представлены результаты научно-исследовательской работы, полученные в 
условиях молочно-товарной фермы. Проведены исследования по использованию современных 
отечественных средств обработки вымени до и после доения. Для этого в хозяйствах созданы две опытные и 
одна контрольная группы. В летний и осенний периоды вымя коров в опытных группах обрабатывали 
специальными моющими и дезинфицирующими средствами. В контрольной группе обработку вымени 
специальными средствами не проводили. Гигиену вымени поддерживали обмыванием сосков теплой водой, 
как принято в хозяйствах. Установили, что обработка вымени коров дезинфицирующими средствами
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приводит к снижению количества мезофильных аэробных и факультативно-анаэробных микроорганизмов и 
соматических клеток в молоке коров.

В первой серии опытов установили, что обработка сосков вымени коров до доения средством 
«Виолит»после доения средством «Клиовит» приводит к более устойчивому снижению микробной 
обсемененности и количества соматических клеток в молоке. В начале исследований молоко коров 
1 опытной группы по микробной обсемененности соответствует требованиям второго сорта, а в конце 
исследований -  требованиям высшего сорта. По количеству соматических клеток в начале исследований -  
первому сорту, в конце исследований -  высшему сорту. Мероприятия по улучшению микробиологической 
безопасности молока путем обработки сосков вымени коров во второй серии опытов позволили уменьшить 
микробную обсемененность и количество соматических клеток в молоке коров опытных групп. 
Использование средства «Приолит» до доения и «Алгавит» после доения привело к получению наиболее 
стабильных и лучших результатов по качеству молока коров.

Результаты исследований подтверждают необходимость проведения мероприятий по снижению 
микробной обсемененности и количества соматических клеток в молоке с использованием современных 
средств для обработки вымени коров до и после доения.

Для снижения микробной обсемененности и количества соматических клеток в молоке провели 
обработку вымени коров концентрированными универсальными средствами перед доением -  «Виолит», а 
после доения -  «Клиовит» и «Лактовит» по схеме. В начале исследований в подготовительный период до 
использования средств для обработки вымени КМАФАнМ (количество мезофильных аэробных и 
факультативно-анаэробных микроорганизмов) в молоке коров опытной и контрольных групп составило 
4,0*105 КОЕ/см3, КСК -  3,5*105 в 1 см3. В летний период после 14 суток обработки вымени в молоке коров 
1 опытной группы КМАФАнМ снизилось в 2,14 раза, в молоке коров 2 опытной группы -  1,96 раза и 
составило (2,1±0,04)o105 и (2,3±0,01)*105 КОЕ/см3 соответственно. В молоке коров 3 контрольной группы 
микробная обсеменённость снизилась на 2,3% и составила (4,4±0,01)*105 КОЕ/см3. Количество соматических 
клеток в молоке коров 1 опытной группы уменьшилось на 1,1% и составило (3,3±0,01)*105 в 1 см3. Выявили, 
что обработка сосков вымени улучшает качество молока коров по микробной обсемененности и количеству 
соматических клеток.

Полученные результаты подтверждают необходимость проведения санитарно-гигиенических 
мероприятий по обработке вымени коров для улучшения качества молока по микробной обсемененности и 
содержанию соматических клеток.

Установлено, что при использовании средств для обработки вымени коров до доения «Виолит» и после 
доения «Клиовит» количество мезофильных аэробных и факультативно-анаэробных микроорганизмов 
(КМАФАнМ) составляет (1,0±0,02)х105К0Е/см3. Полученные результаты соответствуют требованиям к 
молоку высшего сорта. При использовании средств «Виолит» и «Лактовит» до и после доения КМАФАнМ в 
молоке составляет (3,7±0,15)o105 КОЕ/см3 при норме не более 5,0х105К0Е/см3 для молока второго сорта по 
требованиям национального стандарта ГОСТ Р 52054-2003 и не более 1,0*Ш5КОЕ/см3 по требованиям 
международного стандарта ГОСТ 31449-2013.

Использование теплой воды для обмывания вымени коров не приводит к повышению сортности молока 
и КМАФАнМ в молоке коров 3 контрольной группы составляет (8,3±0,18)о105КОЕ/см3, что не соответствует 
современным требованиям национального и международного стандартов.

Обработка сосков вымени коров 1 опытной группы перед доением средством «Приолит», после доения
-  «Алгавит» способствовало уменьшению КМАФАнМ в молоке. Молоко по микробной обсемененности 
соответствует высоким требованиям межгосударственного и национального стандартов.

Результаты исследований, полученные в осенний период, подтвердили положительное влияние средств 
обработки вымени на уменьшение микробной обсемененности молока. Молоко коров 1 и 2 опытных и 
3 контрольной групп по КМАФАнМ соответствует первому сорту национального стандарта.

Во второй серии опытов в начале исследований установили, что молоко коров опытных и контрольной 
групп не соответствует требованиям современных нормативно-технических документов. Выявили, что в 
начале летнего периода микробная обсемененность молока коров всех групп соответствует требованиям 
первого сорта по национальному стандарту, однако не отвечает более жестким требованиям между­
народного стандарта. Содержание соматических клеток в молоке коров 1 опытной и 3 контрольной групп 
превышает требования современных нормативно-технических документов. Молоко коров 2 опытной группы 
по КСК соответствует требованиям высшего сорта национального стандарта и выполняет требования 
международного стандарта

Ключевые слова: корова, вымя, молоко, профилактика, мастит, средства обработки, микробная 
обсемененность, соматические клетки, безопасность, качество.
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